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بازار »مسکن« اصفهان در حال 
گرم شدن

وقتیرکودبویرونقمیدهد
درحالی که کارشناسان و فعالان بازار مسکن در 
چند سال اخیر از رکود حاکم بر این بازار سخن 
می گفتند، با نزدیک شدن به روزهای پایانی سال 
زمزمه هایی مبنی بر رونق گرفتن و گرم شدن بازار 

مسکن اصفهان به گوش می رسد.
شواهد نشان می دهد که بازار مسکن به دلایل 
مختلفی در حال خارج شدن از شرایط رکود و 

حرکت آرام به سمت رونق است.
مراجعه بیشــتر مردم به دفاتر امــاک و درج 
آگهی های فراوان فروش مسکن در چند هفته 
گذشته نشان می دهد که متقاضیان بیشتری به 

سمت خرید خانه روی آورده اند.
نایــب رئیس انجمن انبوه ســازان مســکن و 
ســاختمان اصفهان در گفت وگو با ایرنا اظهار 
کرد: بازار مســکن در تهران گرم شده و قیمت 
مسکن به طور میانگین حدود 10 درصد افزایش 
یافته و در اصفهان نیز متقاضیان کم کم به سمت 

خرید خانه روی آورده اند.
ســیدکریم داوودی افزود: با توجه به افزایش 
قیمت ارز و بالارفتن هزینه ســاخت و ســاز و 
مصالح ساختمانی، بسیاری از متقاضیان ترجیح 
می دهند به جای ساختن خانه، مسکن آماده 

بخرند زیرا برای آنان به صرفه تر است.
وی با بیان اینکه نیاز مردم به مســکن کم کم 
درحال نشــان دادن خود است، تصریح کرد: از 
طرفی ســبد خرید مردم برای مسکن افزایش 
چندانی نیافته و آنان بیشــتر به دنبال خرید 
واحدهــای آپارتمانی با متــراژ و قیمت کمتر 

هستند.
وی درباره آماری کــه از تعداد خانه های خالی 
در کشور داده می شــود، توضیح داد: برخی از 
این واحدها مانند مســکن مهر فولادشهر در 
اطراف شهرها ساخته شدند و اکنون بدون تقاضا 
مانده اند و برخی نیز با متراژ و قیمت بالا هستند 

که در توان خرید مردم نیست.
داوودی درباره چگونگی تقاضا در کان شــهر 
اصفهان برای خرید آپارتمان، گفت: در محدوده 
شمال شهر و خیابان کاوه، آپارتمان های حدود 
100 متری، در محدوده بزرگمهر یا شــریف 
واقفی و مرکز شهر آپارتمان های 150 تا 200 
متری و در محدوده مشــتاق، مهرآباد، آبشار و 
دروازه شیراز )میدان آزادی( آپارتمان های 200 

تا 250 متری، بیشتر مورد تقاضا هستند.
به گفته وی در محله هایی مانند مشتاق، مهرآباد 
و دروازه شیراز پیش از این آپارتمان های 300 
متری هم مورد تقاضا بودند، اما اکنون این متراژ 

به حدود 200 متر کاهش یافته است.
وی بالاترین قیمت آپارتمان در اصفهان را مربوط 
به حاشــیه زاینده رود با متوسط قیمت پانزده 

میلیون تومان برای هر متر اعام کرد.
یک استاد دانشگاه نیز در گفت وگو با ایرنا با اشاره 
به اینکه بازار مسکن اصفهان متأثر از پایتخت 
است، گفت: در تهران، شواهدی مبنی بر رونق 
گرفتن بازار مسکن وجود دارد و بازار اصفهان نیز 
با توجه به نزدیک شدن به سال جدید و افزایش 

حجم تقاضا به تدریج در حال گرم شدن است.
امیررضا مدرس نیا افزود: باید دید آیا این رونق 
گرفتن به صورت مقطعی است، یا ادامه خواهد 

داشت.
وی با بیان اینکه این موضوع به سیاســت های 
دولت و ایجــاد رغبت در میــان متقاضیان و 
مشتریان بستگی دارد، ادامه داد: مهم ترین عامل 
برای رونق گرفتن بازار مسکن، ایجاد آرامش در 
بازارهای مختلف از جمله ارز و تعرفه های گمرکی 
و جلوگیری از حرکت های سرعتی یا مقطعی 
است.به گفته وی وجود بازارهای کاذب مانند 
ارز باعث می شود برخی از سرمایه ها به اشتباه به 

سمت این بازارها کشیده شود.
این کارشــناس بازار مســکن تأکید کرد: ما 
متقاضیان زیادی برای مسکن داریم اما بیشتر 
آنان به دلیل رکود حاکم در چند سال گذشته 
منتظر اتفاق خاصی هستند تا این رکود بشکند 
و بازار رونق بگیرد.مدرس نیا با اشــاره به اینکه 
مسکن به کف قیمت خود رسیده و امکان کاهش 
آن وجود ندارد، تصریح کرد: سیاست های دولت 
در زمینه مسکن در زمان حاضر بسیار اهمیت 
دارد و اگر طرح های آن به خوبی عملی شــود، 
می تواند نقش به ســزایی در رونق بازار مسکن 
داشته باشد.وی با بیان اینکه قیمت تمام شده 
مسکن در سال های گذشته بالا و سقف خرید 
متقاضیان محدود بود، افزود: در این چند سال 
بین کف قیمت فروش مســکن و سقف خرید 
متقاضیان، فاصله ایجاد شده است که اگر دولت 
بتواند با اجرای طرح هایی، این فاصله را پر کند، 

بازار مسکن رونق خوبی می گیرد.

گزارش ویژه

بیآببهاینشوریشور!

آب اصفهــان به ته دیگ رســیده اســت. 
سرچشمه ها خشک شــده اند و زاینده رودِ 
تشنه، نایی برای برخاستن ندارد. خبر تلخ تر 
اینکــه بی آبی کم کم دارد خودش را نشــان 
می دهد. از چهار شهرستان شروع شده و معلوم 
نیست در آینده به چه سمتی پیش برود. زخم 

بی آبی در اصفهان در حال ناسورشدن است.
حالا نیترات و شوری آب در شهرهای اردستان، 
جنــدق در خوروبیابانک، برف انبــارداران و 
شهرضا چنان آب را آلوده کرده که حتی قابل 
خوردن هم نیست. هشداری که سالیان پیش 
بسیاری از کارشناسان درباره آن هشدار دادند 

و اکنون رخ نشان داده است.
به گفته معــاون بهره برداری شــرکت آب و 
فاضاب استان اصفهان، این موضوع به دلیل 
بحران آب و خشکسالی شدید حاکم بر استان 

ایجاد شده است.
 بحرانی که باید به شکل دیگری به آن نگریسته 
شود. اینکه واقعاً آب نیست و مردم باید دقت 

بیشتری در مصرف داشته باشند.

حســن غامی اعــام کــرده کــه در این 
شهرستان ها از دستگاه های آب شیرین کن  
استفاده می شود و با اینکه شهرستان های دیگر 
هنوز به این مشکل نخورده اند، معلوم نیست با 
وضعیت بارندگی های کم و خشکسالی آن ها 
هم تا چند وقت دیگر بتوانند دوام بیاورند؛ با 
توجه به اینکه منبع آبی جدیدی به آب های 

زیرزمینی اضافه نمی شود.
خشکســالی تأثیرات خود را روی منابع آب 
زیرزمینی گذاشته اســت؛ به طوری که آب 
جدیدی وارد سیستم نمی شود. البته به اعتقاد 
معاون بهره برداری شرکت آب و فاضاب استان 
هنوز جای نگرانی برای شهرستان اصفهان 
وجود ندارد، به دلیل اینکه آب شهرســتان 
اصفهان از تصفیه خانه »بابا شیخ علی« تأمین 
می شود، اما آیا این مسئله با شروع فصل گرم 

هم می تواند مصداق داشته باشد.
معاون بهره برداری شرکت آب و فاضاب استان 
اصفهان اعام کرد: در شهر اصفهان از منابع 
محلی آب بسیار محدود استفاده می شود و 
این موضوع که این آب ها با آب تصفیه خانه بابا 
شیخ علی مخلوط شود چشمگیر نیست که 

بتواند برای بهداشت آب مشکلی ایجاد کند.
وی اضافه کرد: استفاده از منابع محلی یکی 
از راهکارهایی است که درمواقع بحرانی از آن 
استفاده می کنیم و در اصفهان منابع محلی 
خوبی داریم و سعی کردیم برای تأمین آب از 

این منابع استفاده کنیم.
بعد از اینکه اصفهان سال ســختی را از نظر 
کم آبی پشت سر گذاشــت، اکنون به گفته 
مدیرعامل شــرکت آب وفاضاب اســتان 
اصفهان کم آبی در وضعیت قرمز قرار گرفته 
است و نیاز به صرفه جویی در مصرف آب داریم.

هاشم امینی، این موضوع را در جلسه مدیریت 
بحران که با حضور مدیــران، بهره برداران و 
مسئولان خدمات مشترکان طرح آبرسانی 
اصفهان بزرگ تشکیل می شود، به صراحت 
اعام کرد و گفت: باید شفاف به مردم بگوییم 
که آب کم است تا اگر با کمبود و افت فشار آب 
مواجه شــدند بتوانیم با صرفه جویی آنان در 

مصرف، آب شرب را تأمین کنیم.
درحال حاضر ۸5 درصد تأمین آب شــرب 
استان وابسته به ســامانه آبرسانی اصفهان 
بزرگ اســت که این امر ارتباط مستقیمی با 

حجم ذخیره ســد زاینده رود و تخصیص آن 
به آب شــرب دارد. این در حالی است که هم 
اکنون حجم سد زاینده رود به طور بی سابقه ای 
کاهش یافته، بنابراین تمام تاش ها باید برای 
تأمین مستمر آب شــرب مردم لحاظ شود 
تا کاهش 10 درصدی تخصیص آب شــرب 

مدیریت شود.
تشکیل کمیته های مقابله با بحران کم آبی در 
شهرستان ها تأکید کرد و گفت: برای اینکه 
مدیران آبفا در شهرستان ها و مناطق بتوانند 
زمینه های تأمین آب شرب را در تمام روزهای 
سال فراهم کنند، باید کمیته و کارگروه مقابله 
با خشکسالی تشکیل دهند و حضور فرمانداران 
و بخشداران در این کمیته ها ضروری است؛ زیرا 
آنان هم باید در جریان فرایند چگونگی تأمین 

آب شرب مردم در شرایط سخت قرار گیرند.
در این میان وضعیت بد کم آبی و شوری آب 
شهرســتان های اصفهان به کرسی نشینان 
مجلس هم رسیده است؛ چراکه تا قبل از این 
سکوت نمایندگان در زمینه خشکی زاینده رود 
مســئله ای تأمل برانگیز بود و اکنون شکل 
دیگری به خود گرفته اســت، چون نماینده 
شاهین شهر در مجلس شــورای اسامی در 
تذکری اعام کرده که برای آب شرب استان 

اصفهان فکری شود.
حسینعلی حاجی دلیگانی، با انتقاد از وضعیت 
آب شرب استان اصفهان در تذکری شفاهی 
در جلسه علنی مجلس گفت: آب شرب یک 
تهدید جدی برای مردم است. هیچ جلسه ای در 
این راستا نبوده است. در حوزه ما در شهرهایی 

مانند دولت آباد در این باره مشکل وجود دارد 
یا اینکه آب از چاه هایی برداشت می شود که 

مشکل زا می شود.
این در حالی اســت که به گفته این نماینده 
مجلس ســد زاینده رود در طول 50 ســال 
گذشته کمترین آب را داشــته است. 122 
میلیون لیتر مترمکعب آب وجــود دارد که 
بیشتر آن لجن اســت و باید فکری برای آب 

شرب استان اصفهان شود.
اکنون چشم امید اصفهان به تونلی است که 
سالیان سال اســت به عنوان طرح آبرسانی 
مطرح شــده و هم چنان خــاک می خورد. 
تونل بهشــت آباد که قرار اســت بهشــت 
 اصفهــان را از خشکســالی و بی آبی نجات

 دهد.

آب اصفهان به ته دیگ رسیده است

دریا قدرتی پور/ گروه اصفهان
power fullsea@gmail.com

آزاده سلیمان نژاد / گروه اصفهان
azade.soleimani8@gmail.com

اعطای حکم تولیت حسینیه مرکزی اصفهانی ها 
در کربا از سوی مرجع شــیعیان عراق به آیت اله 
»صافی اصفهانی« و موقعیت ویژه این حســینیه، 
انگیزه ای شد تا ضمن گفت وگو با تولیت جدید، از 

کم وکیف قضیه آگاه شویم.
نخست درباره موقعیت مکانی و اهمیت 

این »حسینیه« بفرمایید
این حسینیه در کربای مقدس، خیابان قبله، مقابل 
مرقد عامه ابن فهد حلی قرار دارد. که از چند جهت 
دارای موقعیت خاصی اســت. ابتدا اینکه با طرح 
توسعه  حرم دیواربه دیوار حرم مطهر امام حسین 
علیه الســام قرار می گیرد و فعاً تا حرم پیاده دو 
دقیقه اســت، همچنین تولیت آن در دست حاکم 
شــرع عراق یعنی آیه اله العظمی سیســتانی قرار 
داشــت وبا توجه به اینکه متقاضیان زیادی حتی 
خارج از کشور عراق خواهان به دست آوردن تولیت 
این مکان بودند، موقعیت ویژه ای داشت. قباً نیز 
در دوران حکومت صدام این مکان به دســتور وی 
تخریب وتبدیل به پاســاژ با مغازه های متعددی 

شده بود
به عنــوان وکیــل آیت اله العظمی 
سیستانی در اصفهان، با چه انگیزه 
وهدفی قصــد به دســت گیری تولیت این 

حسینیه را داشته اید؟

ایام اربعین ســال 95 موکبی در کربا تأســیس 
کردیم برای خدمت به زائران امام حســین و یک 
چادر کوچک نیزبرای مراجعات مردم وپاسخ گویی 
به مسائل شــرعی آنان. یکی از تجار اصفهان که از 
نزدیک خدمات خادمان امام حسین )ع( به زائران 
را مشاهده کرده بود عاقه مند شد و به بنده اعام 
داشــت چنان چه زمینی در اختیار داشــتید من 
برای ســاخت آن دریغ نخواهم کرد. از طرفی نیز 
از حســینیه اصفهانی ها که در کربا وجود داشت 
و دست حاکم شــرع عراق یعنی آیت اله العظمی 
سیستانی قرار داشــت، آگاه بودیم؛ بنابراین بنده 
به عنوان وکیل آیــت اله العظمی سیســتانی در 
اصفهان نامه ای نوشتم به ایشان وتقاضای تولیت 
این حسینه را مطرح کردم. ایشــان هم بافاصله 
پذیرفتند، بعد از مقدمات کوتاهی حکم تولیت صادر 
شد. بعد از حکم شــرعی برای تولیت قانونی اقدام 
کردیم، سپس در اوقاف نیز این حکم به ثبت رسید 
وظرف چند ماه به صورت شــرعی وقانونی تولیت 
این حسینیه به ثبت رسید و رئیس اوقاف کربا و 
مسؤلان بلند پایه  عتبه  عباسیه آمدند اصفهان برای 
اینکه این مطلب را رسماً اعام کنند و سند قانونی 

تولیت را به ما تحویل دهند.
واکنــش ســردمداران عراقــی 
وشخصیت های دیگر کشورها نسبت 

به این حکم چه بود؟
مســئولان عراقی وحتی دیگر شخصیت ها خارج 

از عراق از این تصمیم آیت اله سیســتانی بســیار 
حیرت زده شــده بودند، چون ســال های زیادی 
تقاضای تولیت این حســینیه را داشتند و از اینکه 
ظرف مدت بیست وچهار ســاعت پس از تقاضای 
اینجانب، این حســینیه وتولیت آن نصیب مردم 

اصفهان شد بسیار شگفت زده شده بودند.
برپایی اجلاس مربوط به این تولیت در 
اصفهان با چه هدفی بود ومیهمانان از 

چه شهرهایی بودند؟
 در ادامه به منظور افتتاحیه حسینیه اصفهانی ها در 
کربا اجاسی برگزار کردیم با هدف رسمیت بخشی 
به این حکــم؛ همچنین آگاهی مــردم اصفهان از 
این موضوع. از آنجا که در خــود کربا امکان این 
گردهمایی نبود، گفتیم در اصفهان این کار انجام 
شود. لذا آقای سیدعدنان موسوی، قائم مقام ریاست 
عتبه عباسیه به همراه هیئتی از مقامات بلندپایه 
آن را دعوت کردیم به اصفهــان، همچنین فارس 
طیار رئیس اوقاف کربا با هیئتی به نمایندگی از 
سیدعا موســوی رئیس دیوان وقت شیعه عراق 
را دعوت کردیم که در این اجاس حضور داشتند. 
علمایی از نجف اشــرف، قم، مشــهد، خرم شهر 
ومخصوصاً علمای اعام اصفهان، تجار، بازاریان، سرا 
ن هیئت های اصفهان و شــخصیت های سیاسی، 

فرهنگی از دیگرمدعوین این اجاسیه بودند
پروژه ساخت وتکمیل این حسینیه 
ازکی آغاز می شــود و در چند طبقه 

خواهد بود؟
با توجه به اینکه ساخت این حسینیه پروژه عظیمی 
است، بنابراین نیاز به طراحی از جانب مهندسان با 
تجربه وماهر دارد. قرار است به زودی این حسینیه 
در حدود 14 طبقه ســاخته شــود که پیش بینی 
شده ان شــاءالله اربعین امسال یک طبقه آن برای 
اســتفاده زائران اصفهانی آماده خواهد شد با نام 

»حسینیه مرکزی اصفهانیها« در کربا.
ارائه خدمات به زائران بر چه مبنایی 
خواهد بود؟ آیا از شهرهای دیگر این 

حسینیه زائر می پذیرد؟
این حســینیه ظرفیت اســکان و پذیرایی از هزار 
زائر خواهد داشــت با ســه وعده غــذا وامکانات 
مجهــز. در ایام کثــرت زوار ماننــد اربعین وعید 
نوروز اولویت با مردم شــهر اصفهان اســت واگر 
 گنجایش داشت از اطراف اصفهان نیز زائر خواهد 

پذیرفت.
با توجه به اینکه در برهه ای از تاریخ 
قرار داریم که بسیاری ازانحرافات بر 
عقاید مردم دامن می زند، قرار گرفتن تولیت 
این حسینیه در دست جنابعالی چه تأثیری 
می تواند در انتقال فرهنگ شــیعه داشته 

باشد؟
درواقع هدف اصلی ما از به دست گرفتن این تولیت 
در کنار ارائه خدمات به زائران ابا عبداله )ع( انجام 
اقدامــات فرهنگی وبیان صحیــح احکام ومعارف 
مذهبی است. به همین منظور بخشی از حسینیه را 
بعد از تکمیل در آینده اختصاص خواهیم داد به امور 
فرهنگی تا ضمن پاسخ گویی به پرسش های شرعی 
مراجعان، هدف از قیام عاشورا ومکتب حسینی با 
تبیین معارف حقه جعفری بــه دور از انحرافات را 

برای مردم بازگو کنیم.

گفت وگوی اختصاصی با آیت اله »حاج شیخ علی صافی اصفهانی« به انگیزه اعطای حکم تولیت 
حسینیه اصفهانی ها در کربلا

اعتباری دیگر به افتخارات اصفهان اضافه شد

توسعه »فضای سبز« بر اساس ظرفیت زیست بومی شهراقدام کنندگان به »تصادف ساختگی« در برخوار دستگیر شدند

رئیس کل دادگســتری اســتان اصفهان از شناسایی و 
دستگیری اعضای یک گروه که اقدام به تصادف ساختگی 
برای دریافت خسارت از شرکت های بیمه می کردند در 
حوزه قضایــی برخوار از توابع اســتان اصفهان خبر داد. 
احمد خسروی وفا، اضافه کرد: در پی وصول گزارش های 
متعدد مبنی بر افزایش مشــکوک تصادفات جرحی در 
حوزه قضایی برخوار موضوع در دستور کار دادسرای این 
شهرستان قرار گرفت. وی اظهار کرد: در انجام تحقیقات 

قضایی در پرونده هایی با همین موضوع و بررسی آدرس ها 
و تحقیق از راننده اتومبیل، وی اقرار به ســاختگی بودن 
صحنه تصادف کرد و مصدومان این پرونده به دادســرا 
احضار و دستگیر شــدند. رئیس کل دادگستری استان 
اصفهان افــزود: با ارجاع ایــن پرونده بــه اداره آگاهی، 
مأموران در بازرسی از دو منزل، چهار مصدوم را شناسایی 
و دستگیر کردند و یک دستگاه پراید نیز کشف و ضبط 

شد.

یک فعال محیط زیست گفت: برای توسعه فضای سبز 
شهر اصفهان باید به سمت کاشت گیاهان چوبی، حذف 
چمن و کاشت کمتر گل های فصلی حرکت کرد. محمد 
کوشــافر، اظهارکرد: فضای ســبز عاوه بر زیباسازی 
شهر، در تلطیف و پالایش هوا تاثیرگذار است. البته این 
ویژگی در همه گونه های گیاهی و  فصول سال یکسان 
نیست.وی افزود: در طرح جامع کاهش آلودگی هوا بر 
درخت کاری تأکید شده، اما این در حالی است که در 

زمستان های سرد که با اوج آلودگی هوا روبه رو هستیم، 
درختان یا برگ ندارند یا از نظــر فیزیولوژی فعالیت 
پایینی دارند و نمی توانند در فصل ســرد سال چندان 
در کنترل آلودگی هوا مؤثر باشند. این استاد دانشگاه 
آزاد اصفهان ادامه داد: با توجه به بحران آب در توسعه 
فضای سبز باید به سمت کاشت گونه های گیاهی کم 
 مصرف حرکت کنیم که توان پالایش هوا را نیز داشته

 باشند.

آیت اله سیدیوســف طباطبایی نژاد، 
نماینــده ولی فقیــه در اســتان و 
امام جمعه اصفهان گفــت: نماینده 
ولی فقیه در اســتان و امــام جمعه 
اصفهان بابیان اینکه برخی می گویند 
انقاب برای ما چه کرده است، گفت: 
افراد بی بصیرت دستاوردهای انقاب 
اسامی و کارهای انجام شده از ابتدای 
انقاب تا کنــون را نادیده می گیرند. 

نسل فردا 

عباس نکوئی، دبیر انجمن موزه داران 
اصفهان گفت: سال گذشته آخرین 
جلســه با اســتاندار را درباره موزه 
ریســباف برگــزار کردیــم. تبدیل 
کارخانــه قدیمی ریســباف به موزه 
رسانه ای و قرار شد بهترین طراحی 
برای موزه به مناقصه گذاشته شود.وی 
افزود: در این باره کارگروهی کشوری 
و استانی ایجاد شــد و پیگیری هایی 
صورت گرفت اما این مســئله هنوز 

اجرایی نشده است.  مهر

خبر ویژه
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بهشت آباد، تونلی که قرار است بهشت اصفهان را از خشکسالی نجات دهد

با حضور مراد امیری، مدیرکل امور مالیاتی استان اصفهان 
و زهرا ســعیدی، نماینده مردم شهرســتان مبارکه در 
مجلس شورای اسلامی و شــهرداران شهرستان مبارکه 
و شهرستان های اطراف جلســه بررسی وضعیت واریزی 
عوارض ارزش افزوده به حساب شهرداری های این شهرستان 

برگزار شد. 
 نسل فردا


